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Н А  П А С Я Д Ж Э Н Н І  
ларты йнага кам ітэта  Б Д У  
зацвердж аны  наступньія ка- 
місіІ:

—  па пытаннях ар ган іза - 
цыйна-партыйнай работы  І 
работы  з  кадрам і (старш ы ня  
кам іс іі —  намесн ік сакратара  
парткома па ар ган ізацы йнай  
рабоце В. А . П р окаш а ва );

— ідэалагічная  (старш ы - 
ня —  намесн ік  сакратара  
парткома па ідэалаг ічнай  ра- 
боце М . Э. Ч асноўск і);

—  па пы таннях вучэбнай і 
навуковай работы  (старш ы - 
ня —  намесн ік  д ы рэктара  
Н Д І Я П  М . М . Ш ум ейка );

—  па пы таннях прававога  
выхавання і праф ілакты цы  
правапаруш энняў (старш ы - 
ня - 'і ік а н  ю рыдычнага фа- 
к у . іы э іа  В. Г. Ц іх ін я );

—  па м іж народны х сувя- 
зях і рабоце з зам еж ны м і на- 
вучэнцам і (старш ы ня  —  за- 
гадчык кафедры ф акультэта 
рады ёф із ік і і электрон ік і I. А . 
М ал ев іч );

—  па сацы яльна-эканам іч - 
наму разв іццю  ун іверс ітэта  
(старш ь іня  —  загадчы к лаба- 
раторы і Н Д І П Ф П  П . Д . 
К ухарчы к).

С А М Ы Я
М У Д Р А Г Е Л І С Т Ы Я

П Ы Т А Н Н І
вы зм ож ац е  задаць ( і т у т  ж а  
пачуць ад каз) перамож цам  
Усесаю знага  К В З -87  —  ка- 
мандзе А д эска га  д зя р ж а ўн а - 
га ун іверс ітэта . С устр эча  з ёй, 
ар ган ізаваная  Р эспубл ікан - 
ск ім  эксперыментальным ма- 
ладзёж ны м  цэнтрам «Ары ен- 
цір», пройдзе 26 л істапад а  ў 
актавай  зале ун іверс ітэта  
а 14-й гадзіне .

АФІЦЫЙНЫ АДДЗЕЛ

17— 18 лістапада праходзіла VI Маскоўская раён- 
ная канферэнцьія Камуністьічнай партыі Беларусі 
горада М інска.

18 лістапада адбыўся арганізацыйны пленум 
Маскоўскага раённага камітэта Кампартыі Беларусі 
г. М інска.

Першым сакратаром райкома К П Б  выбраны 
М . А. З А Л Е Ў С К І , другім сакратаром райкома 
К П Б  — Л . Р. ГУБ АН О В ІЧ , сакратаром райкома 
К П Б  — Т. У. ЗЛ О Б ІН А .

ЧЛЕНАМІ БЮРО МАСКОЎСКАГА РАЙКО- 
МА КПБ ВЫБРАНЫ:

Бельская Г. Я.— зацяжчыца верху абутку 
МВАА «Прамень»;

Гайсёнак В. А.— сакратар парткома БДУ 
імя У. I. Леніна;

Губановіч Л. Р.— другі сакратар райкома 
КПБ;

Гузанаў А. А.— старшыня выканкома рай- 
савета народных дэпутатаў;

Залеўскі М. А.— першы сакратар райкома 
КПБ;

Злобіна Т. У.— сакратар райкома КПБ;
Крывец А. С.— першы сакратар райкома 

ЛКСМБ;
Мацко Л. М.— старшыня раённага камітэта 

народнага кантролю;
Мяцельскі У. М.— загадчык арганізацыйна- 

га аддзела райкома КПБ;
Новікаў А. А.— дырэктар завода «Кінадэ- 

таль»;
Акановенка Г. Ф.— мантажніца радыёапа- 

ратуры завода «Калібр».
Загадчыкамі аддзелаў зацверджаны:
Мяцельскі У. М.— загадчык арганізацый- 

нага аддзела райкома КПБ;
Лушчыцкі У. Б.— загадчык аддзела прапа- 

ганды і агітацыі райкома КПБ;
Краснеўская I. В.— загадчыца агульным 

аддзелам райкома КПБ. #
Яхнавец Л. 3.— старшыня лартыйнай камі- 

сіі.
I

—  Я го  работай я вельмІ задаволеньі,—  лакан ічна 
ад азваўся  лра свайго  намесн іка  па арган ізаць ійнай  ра- 
боце Ігара  Рудакова  сакратар  кам ітэта  камсамола  х ім - 
ф ака  Д зм Ітры й  Ж ы ткоўск І.—  Ен адзін  з  тых, чы ім і 
н ам а ганням і х ім ф ак  не сумуе. Камсамольцы  добра 
пам ятаю ць «зорныя» паходы, Д н і х ім ік а , сустрэчы  з 
ветэранам і, ды скатэк і.

Ф ота  С . Г Р Ы Ц А .

_ _ _ _ _ _ _ У _
наступным 

нумары 
чытайце;

Адцягваць студэн- 
таў у вучэбны час на 
ўсялякія работы І ме- 
рапрыемствы, якія не 
маюць сувязі з наву- 
чальным працэсам, 
лічы цца недапу- 
шчальным.

Недалуш чальна.
I безгаспадарча. Але 
гэтай восенню яны 
зноў працавалі на 
палях. V

Дзяржкамітэт па 
народнай адукацыі 
выпусціў загад  
№ 217. Ен даў сту- 
дэнтам права не вы- 
ходзіць на работы, не 
звязаныя са зборам 
ураджаю, пакідаць 
тыя гаспадаркі, дзе 
не падрыхтаваны  
нармальныя ўмовы 
для жыцця. Слова 
Дзяржкамітэта —  
закон для вышэйшай 
навучальнай устано- 
вы, які ў той жа час 
ніяк не кранае кіраў- 
нікоў гаспадарак. 
Тамустудэнты ўсё ЯШЧЭ вымушаны п р а ц а- ваць па прынцыпу: выкапай — зака- пай.

Нам здаецца, што 
праблема «бульбы» 
не з лёгкіх. Нам ха- 
целася б, каб на яе 
звярнулі як мага 
больш увагі. У на- 
ступным нумары мы 
змяшчаем падборку 
матэрыялаў, падрых- 
таваную з дапамо- 
гай лістоў-допісаў у 
рэдакцыю выкладчы- 
каў і студэнтаў, лры- 
свечаную гэтай тэ- 
ме.

I
КАМПЕТЭНТНЫХ КРЫНІ

шТаварыства апекі аб параненых і хворых воінах»  —  пад такой назвай 
125 гадоў назад нарадзіуся рух Чырвонага Крыжа. Ініцыятарам яго 
стнарэння быў вядомы швейцарскі дзеян Анры Дзюнан.

Ініцыятыва Анры Дзюнана была падтрымана практычна ва ўсіх  краі- 
нах Еўропы, у  тым ліку і ў  Расіі.

Пасля Вялікага Кастрычніка Чырвоны Крыж стаў у нашай краіне 
адной з самых масавых і папулярных грамадскіх арганізацый. На яго 
сродкі пабудаваны вядомы піянерскі лагер еАртзк» і многія іншыя 
аздараўленчыя ўстановы для дзяцей, створана санітарная авіяцыя, 
вяліся проціэпідвмічныя работы.

V ліку членаў гарадской арганізацыі Чырвонага Крыжа —  54 тысячы 
студвнтаў В Н У  і тэхнікумаў.

характару. У  1987 годзе коль- 
касць донараў рэзка знізілася, а 
ў гэтым годзе БДУ заняў адно з 
апошніх месц  сярод ВНУ горада.

Але донарства не адзіны тры- 
вожны момант у дзейнасці пярвіч- 
най арганіэацыі ТЧК  БДУ . Есць 
цяжкасці і са зборам членскіх узно- 
саў. У многіх студэнтаў уэнікаюць 
лытанні, куды расходуюцца гэтыя 
сродкі.

Н А  Ж АЛЬ, не сакрэт, што 
ўдзел большасці людзей у дзей- 
насці Чырвонага Крыжа зводзіц- 
ца да ўплаты ш тогод членскіх 
узносаў у памеры 30 капеек. 
М ногія  студэнты фармальна 
з ’яўляюцца членамі таварыства 
і ніякай работы не вядуць. У  пер- 
ш ую  чаргу —  гэта следства на- 
шьіх агульных недапрацовак. 
М ала мы  займаемся прапагандай 
дабрачыннай дзейнасці Чырво- 
нага Крыжа. Некаторьія нашы 
сулрацоўн ікі прывыклі да «ка- 
бінетнага» стылю работьі, рэдка 
бываюць у пярвічных арганіза- 
цыях, у студэнцкіх калектьівах.

Але  будзем  аб'ектыўнымі. 
На рахунку арганізацыі —  шмат 
добрьіх спраў. Адна з іх —  
донарства. Сёння ахова зда- 
роўя практычна не адчувае 
недахопу ў «чужой» крьіві. Звыш 
100 тысяч членаў Таварыства 
штогод эдаюць кроў. Гэта са- 
праўды мужныя лю дзі, вартыя 
самай высокай павагі за сваю 
дабрыню, бескарыслівасць і вьі- 
сакароднасць.

Сярод іх І студэнты нашага уні- 
всрсітэта. М ожна наэваць сотні

Місія дабра 
і міласэрнасці

юнакоў I дэяўчат, якія з'яўляюцца 
актыунммі донарамі. Сярод іх Ана- 
толь Ьуцянец, Святлана Якубоў- 
ская. Во-іьга Хлус (б іяф ак); Эдуард 
Далінсні, Станіслау Коцікаў, Саід 
Муталімаў, Валянціна Ш чацініна, 
Канстанцін Лазаванц (гістфак); 
Андрэй Кашчэй, Юрый Калалко 
(геафак); Уладзімір Лулін, Ларыса 
Хлусевіч (факультэт радыёфізікі 
і электронікі); Андрэй Каскевіч, 
Яўген Хурсін, ДэмітрыА Бабко 
(ф ізфак); М іха іл  Няўдах, Ларыса 
Жынко (юрфак) I многія іншыя.

Б ольш  двухсот  студ энтаў  ун і- 
верс ітэта  ўзна гародж аны  энака- 
м і «Донар  С С С Р »  перш ай , д р у - 
гой і грэцяй  ступеняў.

А д н ак  д он а р ск і рух  ва ун івер - 
с ітэц е  яш чэ не набы ў масавага

Гірыярытэтным напрамкам сваёй 
дзейнасці Чырвоны Крыж лічыць 
клопат аб адзінокіх састарэлых, 
інвалідах вайны і працы.

У паўтарамільённым горадзе 
дзе колькасць адзінокіх старых 
якія маюць патрэбу ў дапамоэе 
інвалідаў складае некалькі тысяч 
працуе усяго 49 патранажных ся 
сцёр, на ўтрыманне якіх затрачваец- 
ца 60 тысяч рублёў. Але колькасць 
сясцёр павялічыць нельга — бюд- 
жэт не даэваляе, ён складаецца з 
трыццацікапеечных уэносаў і наліч- 
вае каля 200 тысяч рублёў.

3  паступ іўш ы х у зн о саў  аказ- 
ваецца матэры яльнага дапам о - 
га малаэабяспечаны м  гр ам ад зя - 
нам . А  для  таго, каб  аказаць 
чалавеку д апам о гу  ў  п ам ер ы  50 
рублёў , патрэбна ўплата член-

скіх узносаў па 30 капеек 170 
членаў Таварыства.

У  1986 годзе гарадскі кам і- 
тэт Таварьіства Чырвонага Кры- 
жа аказаў матэрыяльную дапа- 
могу на суму больш 40 тыс. руб- 
лёў эвакуіраваным з Гомель- 
скай вобласці ў М інск у сувязі 
з аварьіяй на Чарнобыльскай 
А Э С .

Пэўная колькасць грошай адво- 
дзіцца на выпуск сацітарна-асвет-" 
ніцкай літаратуры, арганіэацыю 
спаборніцтваў сандружын I санпа- 
стоў, злётаў донараў. *

У 1987 годзе гарадскі камітат 
7Ч К  вкаэаў дапамогу двум дамам 
сірат, набыушы цацкі.

Частка грошай Таварыства Чыр- 
вонага Крыжа Беларусі пераліч- 
ваецца ў Фонд Савецкага Чырво- 
нага Крыжа.

Савецкі Чырвоны Крыж мае два 
санаторыі, дэе лечацца барацьбіты 
за мір I раэрадку з Іншых краін, 
дэве інтэрнацьіянальныя школы 
для дэяцей, бацькІ якіх эагінулі ў 
барацьбе эа мір і прагрэс. Знахо- 
дзяцца яны ў Саратаве I Ташкенце 
I існуюць на сродкі Чырвонага )Сры- 
жа.

А вось падэеі апошніх дзён: 
Савецкі Чырвоны Крыж працягвае 
руку дапамогі народу Нікарагуа, 
на які абрушылася стыхійнае бед- 
ства. А  гэта ж часцінка I нашых 
уэносаў.

Таму эаклікаю ўступіць у рады 
членау Чырвонага Крыжа усіх тых, 
хто хоча адклікнуцца на чужы 
боль, хто неабыякавы да няшчасця 
Іншых.

Н. З Д А Н Ю К , 
старшыня Маскоўскага раённага

Таварыства камітэта Таварыства 
Чырвонага Крыжа

г. М інска,

Аб чым спрачаліся 
ў Стайках?

11— 13 Л ІСТАП АД А  ў Стайках праходзіла 
вучоба камсамольскага актыву. Як ім  пааінен быць 
ВЛКСМ? Ш то можа ён як палітычная сіла? 
Як працаваць э нефармальнымі аб ’яднаннямі?.. 
Пытанняў было шмат. На іх спрабавалі знайсці ад- 
казы.

Абмеркаванне некаторых пьітанняў аыходэіла 
эа рамкі традыцыйна-застойнага даклада. Так, 
напрыклад, выступленне сакратара ЦК ЛКСМ Б 
М іхаіла Падгайнага па праблемах нефармаль- 
нага руху перарасло ў ажыўленую дыскусію . Кам- 
самольскія лідэры выказвалі свае думкі, пра- 
паноўвалі шляхі супрацоўніцтаа з нефармаль- 
нымі групоўкамі,—  словам, раэмова атрыма- 
лася вельмі цікавай.

Не менш горача прайшоў дыялог з кіраў- 
н іком  клуба «Палітыкус» Ігарам Велічанскім. 
Палітыэацыя, самастойнасць камсамола —  
гэтыя праблемы даўно хвалююць камсамольцаў 
і ў час аучобы сталі бадай што аднымі з 
самых важных, набалелых. Таму падчас выступ- 
ленні многіх удзельнікаў былі эмацыянальнымі, 
крыху максімал істскім і. Аднак у іх праяўляла- 
ся актыўная грамадэянская пазіцыя, жаданне 
выправіць становішча, што склалася ў кам- 
самоле, імкненне да канкрэтнай і карыснай 
справы.

Не абм інулі ўдзельнікі вучобьі і праблемы 
навучання. Раэам з рэктарам універсітэта, ака- 
дэм ікам  АН  БССР Л. I. К ісялеўскім  і сакратаром 
парткома В. А . Гайсёнкам абмеркавалі шэраг 
пьітанняў адукацыі, далейшай парабудовы ВНУ, 
узаемадэеянмя партыйнага бю ро і камітэтау 
камсамола факультэтаў.

А . П А Т Р І Б І Н ,  
член кам ітэта  кам сам ола  

ф акультата ж урнал істы к і.



Гаварылі лра тое, што хвалюе. 
Таму часам сумбурна, іншы раз 
няроўна, не заўсёды даходліва 
і 'пераканаўча. Але» не зважаючы 
на гата, размова, на нашу думку, 
атрымалася канкрэтная, надзён- 
ная і карысная. Галоўнай у ёй 
была ўсё ж спрэчка.

3 яе і пачнем:
— Мне здаецца, сама фарму- 

лёўка тэмы спазнілася гады на 
два,— пераконваў С. Вітушка і ў 
якасці доказу спрабаваў выкары- 
стаць рытарычнае пытанне: «Ці 
ёсць тут чалавек, які лічыць, што

з «нефармаламі» не трэба супра- 
цоўнічаць?»

У нечым Сяргей меў рацыю, і 
мы з Ім пагадзіліся.

I ўсё ж тэма засталася раней- 
шай. I пераканаў у яе неабходнас- 
ці дыялог сакратара камітэта кам- 
самола гістарычнага факультэта 
І старшыні клуба «Талака», які 
на гэтым факультэце вучыцца. 
Шкада, што пытанне гэта закра- 
нулі толькі ў канцы.

— Ты колькі разоў заходзіў у 
каФітэт камсамола, што прапана- 
ваў зрабіць разам?

Пытанне неаднаэначнае. Калі

прадстаўнікі грамадскай і нефар- 
мальнай арганізацый не ведаюць 
адзін аднаго, не могуць знайсці 
агуЛьнай мовы для ўзаемаразу- 
мення.

Пытанне надзённае. Калі камі- 
тэт камсамола яшчэ не зрабіў пер- 
шы крок на шляху супрацоўніцтва 
з «нефармаламі», а апошнія, абві- 
навачваючы грамадскія арганіза- 
цыі ў «хваробе на бюракратызм», 
лічаць за лепшае існаваць убаку 
ад універсітэцкіх праблем.

ТакІм чынам, лраблема — уні- 
версітэцкія «нефармальі»: сулра- 
цоўнічаць ці абвяргаць? ________

В. А. КЛЯЦКОУ: Беларус, які 
нв аалодае роднай мовай, заста- 
•цца беларусвм  тольк і ла лаш- 
парту. Гэта нв еыключае яго 
грамадзянства . А л е  калі сын 
бацькоў -беларусаў  не м о ж а  
ўсвядом іць беларускай структу- 
ры  мовы, ён ужо рускі.

ГОЛАС 3 ЗАЛЫ: Ж ы ць у Бе- 
ларусі і ведаць м ову  павінна, 
па-мойму, быць нормай, але ні ў  
як ім  разе не самамзтай.

Я. В. ПВТУІПКОВА: Вось што 
турбуе асабіста мяне. Трзба ад- 
роэн іваць паняцці «культура 
Баларусі» і «беларуская куль- 
тура». Яны на тоасныя. Сяргай 
скардэіцца, што дзканат пры му- 
шаа яго аывучшь лац інскую  м о - 
ву. А  я ўпэўнілася: ■ каб выву- 
чыць беларускую моау, патрэб- 
на вадаць, якія народнасці акаэ-

Баларусі развіваюцца побач, уз- 
багачаюць адна другую  роэныя 
культуры, якія з'яўляю цца з'ява- 
м і інтэгратыўнымі.

Расчляніць іх намагчыма.

Ракурс другі: 
Супрацоўнічаць!

Але як?
ш Б ЕЛ АРУСК IУН ІВЕР- 

СІТЭТ»: Мы шмат чуем і 
чытаем аб дзейнасці уні-

«Ракурс першы: 
«Нефармал»— 
хто ты такі?

«Б Е Л А Р У С К І УН ІВ Е Р - 
СІТЭТ»: Меркаванні аб 
маладзіжным руху мне- 
фармалаў» існуюць самыя 
розныя, часам палярныя. 
А д прызнання яго прадук- 
там двмакратызацыі гра- 
мадства да крыўдных яр- 
лыкоў —  «нацылналісты» 
і евкстрвмісты». Чутак I 
домыслаў нямала. Узніка- 
юць яны хутчвй за ўсё з-за 
недахопу інфармацыі.

А. А. ГРЫ Ц АН АУ :  Так, не вы- 
ключэнне, ш то сяр о д  студэн- 
таў ун іварсітэта бсць і такія, хто 
на р а зум аа  мэт і эадач свмв- 
дэайнага руху.

С. ВІТУШ КА: Нас часта абві- 
навачваюць, ш то м ы  гаворы м  ад 
ім я  ўсёй моладэі. Н аф армальныя 
аб 'яднанн і ўэн ікл і як арган іза- 
цы і, якія вціражаюць інтарэсы  
пэўнык груп моладэ і, не прэтэн- 
дую чы  на манапол ію  ісц іны , на 
дыктат. М ы  прапануем свой 
пункт гладжання, ято пры м е яго, 
кал і ласка, далучайцеся. Н а —  
спрачайцася.

«Талака» як клуб узн ікла ўво- 
сань 1985 года. Тады пачыналіся 
работы  ў  Траацк ім  прадмесц і. 
Рэстаўратары  папрасіл і грамад- 
скасць дапамагчы. Тыя лю дэі, 
як ія  пры ходэ іл і па аб 'явах на 
гэтыя своаасабл івыя суботн ік і, 
і склалі касцяк клуба. 3  самага 
пачатку ён налічваў чалавак 
трыццаць. На сённяш ні дзень у 
нас 53 правадзайныя чланы, сяб- 
ры  клуба. М нога  лю дэай  прай- 
ш ло праэ «Талаку». Папрацавалі

школ. Тады паціху ўсё  адро- 
д э ім . Здавалася б, някапскі ва- 
рыянт. Але  ято б уд за  вучыць, 
выхоўваць гэтых дэетак? М не  ду- 
маецца, ш то адначасова патрэб- 
на пачынаць і са студэнтаў. Не, 
на прымуш аць іх вывучаць род- 
ную  мову, а зааквочваць. Слу- 
хаў я аднойчы ўступныя пра- 
мовы  на Д н і вадаў. Н іхто  э высту- 
паючых не падкрэсл іў, ш то ун і- 
версітэт рыхтуа не проста ф іэ і-  
каў-матэматыкаў, а баларуск іх  
інтэлігантаў. Гэта пакуль па- 
трэбна растлумачваць. Н а эа 
дэань, на эа два, ала такоа раэу- 
менне адбудэацца.

С. М. ХОДЗІН: Я к ім  чынам? 
Вось аам адмаўляю чы прыклад. 
Я праводж у сам інарск ія  эаняткі 
і прашу: калі ласка, давайца 
раэмаўляць на баларускай мова.

С. ВІТУШ КА: М н а  эдаацца, 
дапамагло б справа даскана- 
лае аывучэнне практыкі работы  
ун іварсітэта ў дваццатых гадах.
I яшчэ, наша наауковая дэай- 
насць ( і выкладчыкаў, і студэн- 
таў) павінна стаць жыццёвай. 
Калі- сёння студэнтаў упэўміць 
у  важнасці такіх тэм , як края- 
энаўства, беларусіэацыя вышэй- 
шых мавучальнык устамоў, тады 
на атрымаацца, ш то чалавак, на- 
ват на вывучаючы прац У . I. Ла- 
німа, эа курсавую  работу  па тэ- 
м а  «Удэел камсамола ў калак- 
тывіэацы і сельскай гаспадаркі» 
атрымаа пяцёрку.

I, эраэумала, наабходны  прак- 
тычны ўдэал студэнтаў (праэ рэ- 
стаўрацыйныя атрады) у  адра- 
джэнм і помнікаў, эборы  твораў 
народнага фальклору.

год-лаўтара. Зм ян іл іся  ж ыццё- 
яыя абстааіны, і л ю д э і выйшлі.

Наш  клуб —- грвмадска-лал і- 
тычная арганіэацыя і асноўнаа 
яго прызначэнне —  ідэйная ра- 
бота, лрапаганда аадаў, сам ааду- 
кацыя, самавыхаванна.

«Талака» на проста словы , гэта 
народны  звычай працаваць ра- 
эам , не за грош ы, а эа пачасту- 
нак. М ы  адмавілі гэту трады цы ю  
ў  ф о р м а  клуба, таму і ўзял і са- 
б а  такую  наэау.

П рацуам  у асноўны м на рас- 
колках, на рэстаўрацы і. П рацуам  
мабагата, ала ж  м ы  не став ім  
парад сабой  мэтай падмям іць 
р э с т а ў р а ц ы й н ы я  м а й с т э р н і.  
Больш  эфактыўма гэты м  могуць 
эаймацца адпаведныя студэнц- 
к ія  будаўм ічыя атрады. А кр а м я  
раскопак і рэстаўрацый р о б ім  
традыцыйныя вандроўк і па Ба- 
ларусі, эдаецца, уж о  ў са  кутк і 
аб 'а эд э іл і. А драдж аам  фаль- 
клорны я святы  раэам  э імш ым і 
клубам і. Апош м ім  часам актыўма 
пачалі ц ікав іцца лал ітычным і 
прабламам і. Барацьба за пом - 
н ік і і імшыя культурмыя эдабыт- 
к і мапаэбажна прывяла мас да 
камфрамтацы і э аф іцыймым і бю -

«Нефармалы»: супрацоўнічаць ці абвяргаць?
ракраты чны м і структурам і. На- 
прыклад, паэіцы і адносна метро  
ў нас і ў  гарвыканкома роэныя. 
М ы  л ічы м  будаўм іцтва м а тр о  пад 
пом н ікам і гісторы і элачынствам, 
выканком —  не. А дра эу  ж  пасля 
м ітынгу на нас абруш ваацца цэ- 
лая хваля абвімавачяанняў, раэ- 
громны я артыкулы ў гарадской 
газаца.

М ы  эараэ цвёрда паракана- 
ны, ш то  н іякаа культурнаа і на- 
цыянальнаа адрадж энна (а гэта 
асноўная мэта нашага руху) ма- 
магчы ма баэ  сапраўднай дэм а- 
кратыэацы і і эканам ічнага роск - 
яіту. Таму сёння м ы  ўклю чаамся 
ў  абмаркаванна палітычных пра- 
блам . Так, мы  сапраўды  накам- 
патэнтныя прымаць канчатковыя 
рашэмні, ала кемпатэнтныя ўэн і- 
м аць нейкія прабламы .

М ы  спрабуам  дэярж аўны я 
прабламы  прапусціць праз сваю 
свядомасць, сваё сэрца.

Вядома, р о б ім  найкія  памылкі. 
Н іхто  нас культуры  ды скус ій  ра- 
ней не вучыў, таму аб'ектыўна, 
ш то пэўныя памылкі э 'яўляю цца.

М. Ф. П ІЛ ІПЕНКА: Якія  ж 
памы лкі вы дапускалі?

С . ВІТУШ КА: М ы  часта эакра- 
наам м нопя  прабламы  і на да- 
вод э ім  іх да  канца. Так атры- 
малася э матро . П раблам у  ўэмя- 
лі. Работы  ла будаўн іцтву пакуль 
спынаны . Ш то ж  далай? У  
«талакоўцаў» не хапаа актыўна- 
сц і, каб амагацца. Н аабходна бы - 
ло б  правасці пасяджэнна клуба 
э абмаркаваннам  гэтых пы- 
танняў, сустрэчу са  спацыял іста- 
м і. Рук і не даходэяць. Аналагіч- 
ная с ітуацыя і ў  іншых спраяах. 
Скаж ам , у эн ім аем  прабламы  
школы. Д ы скус ія  ў прэсе эакон- 
чылася, і м ы  таксама паракідва- 
•м с я  на інш ы «аб'акт». Нас валь- 
м і мала. Кал і б  бы ло  клубаў 
больш , то кож ны  эаймаўся б най- 
кай канкрэтнай справай, была б, 
калі мож на так скаэаць, спацыя- 
ліэацыя. М ы  з задавальнаннам 
эаймал іся  б  аховай помн ікаў. 
Не трэба тысячнай «Талакі», 
няхай будуць дробны я  суполк і і 
каб кожная э іх мала канкрэтнаа 
даручэнна, эа якое м ож на  бы - 
ло б  спытаць. А  то  атрымліва- 
•цца, ш то мы , як на пажары; дза 
гарыць туды  і к ідаамся . У  нас 
53 чалавакі: 9 рабочых, 6 на- 
стаўнікаў, 19 слумсачых, 2 ш коль- 
н ік і, а астатнія студэнты . С іл  
не хапаа. Бо сёння крытыкаваць 
мала. Сёння  патрэбна прапаноў- 
ваць канкрэтныя ш ляхі выра- 
шэння праблам.

Частку пытанмяў па школа, 
разв іццю  мовы  бяруць  «Тутэй- 
шыя». А л а  і гэтага надастаткова.

С . АДАМ ОВІЧ: М эты  і задачы 
«Тутэйшых» мадэа суладаю ць э 
напрамкам і работы  «Талакі». I ў 
той ж а час аб 'яднанна наша (іс- 
нуа яно ўж о  два гады) літа- 
ратурнаа, А пош н ім  часам і м ы  
ма эгодмы эаймацца тольк і літа- 
ратурнай дэайнасцю .

На сённяшмі дзень ім кнём ся  
суп р ац о ўн іч ац ь  э МІМСКІМІ ШКО-
лам і, ладэ ім  л ітаратурмыя вача- 
ры  ў рабочых імтэрматак.

М. Ф. П ІЛ ІПЕНКА :  Вы  лічы- 
це ўдалай наэву «Тутэйшыя»?

С. АД АМ О ВІЧ : Удалая ц і ма 
—  гэта ўж о  імшая раэмова. 
Яна прааільмая і чламам і машага 
аб яднанмя была прынята адна- 
галосма. Я л ічу  —  і сёмня многія  
маа сябры  эастаюцца пры такой 
думцы ,—  ш то ма сёмняшмі дэань 
м ы  ма м аам  права л ічыцца бела- 
русам і. Толькі тутэйш ым і. Бо 
ўзровамь сам асаядомасц і зараэ 
вальм і слабы. Вось і ў  машай аў- 
ды торы і чую : «Я —  баларус.

А  м на ўсё  роўна, руская, бала- 
руская ц і пятая-дэасятая мова». 
навошта ж  наэываць тады сябе 
беларусам? Чалавакам жа двая- 
кай нацыянальнасці адначасова 
быць намагчыма.

B. В. ГЕРМ ЕНЧУК:  Кал і вы 
раптам усвядом іл і сябе  «тутэй- 
ш ым і»  і зразумел і, ш то вам трэ- 
ба нашта раб іць? Х то  стаяў ля 
вытокаў аб'яднання?

C. АДАМОВІЧ: Кож ны  пры- 
мае  тую  ц і інш ую  ід эю  па сваіх 
прычынах. Кож ны  ід эа  да яа сва- 
ім  ш ляхам. П а-рознаму прыйш лі 
да ідэ і адраджэння мовы , нацы- 
янальнай культуры  і чланы наша- 
га л ітаб 'яднання.»Хто пяць, ято 
дэасяць гадоў насіў у  сабе боль 
за тое, ш то чалавак не м ож а 
рэаліэаваць сяба на сваёй эямл і, 
у  сваёй рэспубліцы . Як прадстаў- 
н ік той ц і іншай нацы і, у  пры- 
ватнасці, як беларус.

М. Ф. П ІЛ ІПЕНКА:  Значыць, 
не С аю э  п ісьманн ікаў бы ў  арга-

н іэатарам «Тутэйшых»? Вас ж а лі- 
чаць вмаль ф армальны м  аб 'яд- 
наннам. Вы аф іцыйна мааца 
страху над галавой?

С. АДАМ ОВІЧ:  Н а  С аю э, м о - 
ладэь, А  страха... Нават на сён- 
няшні дзань яна нанадэайная.

М. Г. ЕЛ ІСЕЕУ:  3  я к ім і не- 
ф арм альны м і арган іэацы ям і вы 
суп р ац о ўн іч аа ц а ?

С. ВІТУШ КА: Ва ўс іх  абласных 
цзнтрах Баларусі і ў  мног іх  
навялікік гарадах узн ікл і клубы, 
еналагічныя «Талацэ». 3  ім і ў нас 
цасныя сувяэі. Год  наэад быў 
лравадэаны  Вальны сой м  —  
своаасабл івы  э 'а эд  прадстаўн і- 
коў гэтых суполак.

Есць кантакты са ш м атл ік ім і 
арган іэацы ям і М асквы , Ленін- 
града, Львова, П рыбалтыкі. Пад- 
тры мл іваам  сувяэі э аб ’ яднаннам 
« Б ал асто ц к ія  студ зн ты » .

А. А. ГРЫ Ц А Н А У :  У  «Тала- 
цэ» бы ло  ш мет лю дэай , поты м  
многія  пак інул і клуб. Чы м  тлу- 
мачыцца такая «цякучка кад- 
раў»?

С. ВІТУШ КА: Я 6  не скаэаў, 
ш то  ў  нас аялікая цякучка. Кас- 
цяк застаўся ранайш ы м: чалавак 
пятнаццаць э парш ага саставу, 
а астатнія прыйш лі пазней.

А. А. ГРЫ Ц АН АУ :  Ц і мож на 
стаць Грамадэян інам  Б С С Р  (э 
вялікай л ітары), на б удучы  пры- 
х ільн іквм  баларускай  нацыя- 
нальнай культуры , калі гэты  чала- 
век інтэрнацыяналіст, жы ве на тэ- 
ры торы і Баларусі? Ц і адэ іны  
шляя набыцця чалавакам статуса 
г р а м а д э я н ін а  т о л ь к і п р а з  
нацыянальную  культуру, або

ёсць  інш ы, ін тэрнацы яналь- 
нага характару?

С. ВІТУШ КА: Н а  будучы  
п р ы х іл ь н ік а м  н ац ы я н а л ьн а й  
культуры, нельга. Я пры х ільн ік  
раэв іцця л ітоўскай культуры , та- 
тарскай, усіх  нацыянальных мян- 
шынстяаў, якія жывуць на тэры- 
торы і Баларусі. Я буду раб іць 
усё, каб мая  культура раэвіва- 
лася. I н ік ом у  не стану пара- 
ш каджаць раэвіваць сваю . Ска- 
ж ам , пачалі ў  нашай група чы- 
таць курсы  па-баларуску. Прад- 
стаўн ік і рускай нацыянальнасці 
прапануюць парайсці на рускую  
мову. М н е  ж  эдаацца, калі ты 
ўсё ж  зб ірааш ся  ж ыць у рзспуб- 
ліцы, м ояу  патрэбна вадаць. У  
той ж а час раэумаю : цяж ка ім . 
А л е  ў  кожнага сваа патраба- 
ванні. Прыслухайцася і д а  майго: 
я хачу дасканала вадаць не 
толькі «мёртвую » лаціну, ала і 
сваю  родную  баларускую  мову.

Чаму б, напрыклад, на эраб іць 
ь.у М ін ску  ун іварсітэт сапраўды 

беларуск ім , а ў  Гом ельск ім  л і- 
чыць мовай яыкладання —  рус- 
кую . М ож на яшчэ чытаць пара- 
лальныя курсы.

М. Г. ЕЛ ІСЕЕУ :  Ц і ёсць у  
■Талацэ» лю дэі, схільныя да эк- 
с т р эм іэм у ?

С. ВІТУШ КА: Т эрм ін  экстрэ- 
м іэ м  я б  удакладн іў. Нярэдка 
так наэываюць звычайны ю нацкі 
м акс ім ал іэм , жаданна баскам - 
прам існа сцвярдж аць сваа ідэ- 
алы і сваа логляды . Больш асць э 
«талакоўцаў» —  максім ал істы , 
як ія  балюча ідуць на кам прам і- 
сы, хоць часам і раэумаю ць , што 
трэба пачакаць. Таму я эа тоа, 
каб на нашых м ітынгах даваць 
слова толькі члонам клуба, або 
ты м , каго эагадэя эапрасіл і. А  
калі нахта э натоўпу выкрыкне 
антысавацкі лоэунг, м ы  б удэам  
бачыць экстрэм іста ў твар. I эмо - 
ж ам  э ім  спрачацца.

М. Ф. П ІЛ ІП ЕН КА :  Ц і адмаў- 
ляа «Талака» Д эярж аўны  герб  
і сцяг БССР?

С. ВІТУШ КА: Д эярж аўны я 
с імаалы  эапісаны ў Канстытуцы і 
рэспубл ік і. М ы  не супраць іх. 
Пытанна гэта нават н ікол і на 
ставілася. Хоць, як у грамадэян і- 
на, у мяне ёсць эаўвагі да г ім - 
на. Тыя чуткі, ш то  «Талака» 
н ібыта эамаст дэярж аўны х с ім -  
валаў паставіць нацыяналістыч- 
ныя,—  паклёп, пушчаны э лёг- 
кан рук і Гойтана.

Наша пстарычная с ім вол іка  
мае  права на існаванна лобач 
са стараж ы тны м і гарбам і га- 
радоў , побач з аряа ічны м і с ім -  
валам і дахрысц іянскага перыя- 
ду, побач э ты м  ж а Скарына- 
вым «М асяцам  і Сонцам» , ала 
мы  не прэтэндуам, каб  яна ста- 
ла дэяржаўнай.

Я. В. ПЕТУШ КОВА: М н а  ім - 
пануа ваша апантанасць у прапа- 
гандэа баларускай  мовы . А л а  на 
працягу ўсёй работы  ва ун івар- 
с ітэца я бачыла, ш то і камса- 
мольская арганіэацыя, і лартый- 
ная на сёння і на ўчора пачалі 
эаймацца гэтым і пытанням і. А  
давадацца я хацела б  вось аб 
чым:

ц і прыэнааца вы права эа ба - 
ларусам  па нацыянальнасці лі- 
чыць роднай рускую  мову?

С. ВІТУШ КА: М аё  асабістао 
меркаванна (не паэ іцыя клўба) 
—  кож ны  грамадэ янін аольны 
назваць роднай  лю бую  мову. 
Толькі, м н а  эдаацца, кал і для 
баларуса гэта на б уд зе  мова ба - 
ларуская, Грамадэян іна (з вялі- 
кай л ітары) на атры маацца. Д ля 
нас гэта трагадыя, кал і чалавак 
на гаворыць па-6аларуску.

валі ўплыў .а с,-..аруск і этнас, 
беларускую  культуру. Акаэваац- 
ца, для разгляду грамадска-па- 
літычнага жыцця Баларусі нааб- 
ходна вадаць і лацінскую , і поль- 
скую  мовы. Пстарычна на тэры- 
торы і нашай рэслублікі ж ы л і па- 
лякі, літоўцы, беларусьі. Скла- 
двалася так, што навуковая д ум - 
ка ў  XV II стагоддэі па трады- 
цы і раэвіваласв на лацінскай м о - 
ва, а многія прадстаўн ік і ін- 
тэл іганцы і ў якасці п ісьмовай 
пры мал і польскую мову. Ш то  ж, 
абваргнуць усі гэта і дакаэваць 
д ум ку  аб адраджэнні чыстага 
этнасу?

Я эа тоа, квб эахоўвал іся эвы- 
чаі. Я падэяяяю д ум ку  аб тым, 
ш то кожная мова парадаа спе- 
цы ф іку бачання свату. Такім  чы- 
нам , чым бояьш м о ў  вадаюць 
лю дзі, тым багацей іх духоўны  
сват. Навоштаок абмяжоўвацца 
ваданнам адной? Выйсца са 
становішчд-ксУ * у — апынулася 
б ел а р у скя  I ова,- і  бачыцца ў 
тым, што заціяаўленасць да  яа, 
а таксама дв беларускай куль- 
туры павінна лячынацца са ш ко- 
лы. М яне вбурве, кал і ш кольн ік і 
п іш уць эаяву Іб  выэваланні ад 
эаняткаў. Ала ж  улічвайца: у

оерсітэцкіх . «нефарма- 
лаў» у  горадзе і рвспублі- 
цы. I  ўсё ж у першую чар- 
гу прынята клапаціцца аб 
сваім родным доме. ‘Ці 
з'явіліся ў вас зараз, пас- 
ля некалькіх гадоў існа- 
вання, канкрвтныя прапа- 
новы па ажыццяўленню 
праграмы вяртання бела- 
рускай мовы ў аўдыторыі 
універсітэта?

С. ВІТУШ КА: Нас таксама 
хвалюа лытанна адраджэння на- 
цыянальных каранёў, д ухо ў - 
нага жыцця ў наш ым ун іверс і- 
тэца. Баларуск і ун іварсітэт паві- 
нен наэывацца «баларускім» не 
толькі таму, ш то ён энаходэіц - 
ца на тэрыторы і Баларусі. Трэ- 
ба, каб ён быў сапраўдны м цэн- 
трам духоўнай культуры.

A. М УРАШ КА:  I ўсё-такі якія 
вы бачыца шляхі вырашэння, ска- 
ж ам , прабламы  мовы? У  адэін 
дзань гэту прабламу на асі- 
л іць. 3  чаго пачаць?

М. Р. ПРЫ ГО ДЗІЧ :  Н а  бл і- 
жэйш ы час (у снаж ні) вынасці 
на абмаркаванна на вучоным 
саваца пытанма адносна пашы- 
рэння баларускай м овы  як ра- 
бочай  моаы  ун іверсітэта. Спа- 
чатку хаця б  выраш ыць прабла- 
м у  на гуманітарныя факультэ- 
тах. Астатняа ж  б уд эа  выцякаць 
э  гэтага.

B. А. КЛ ЯЦ КО У:  Настулная 
кам сам ольская  справаэдачна- 
выбарная канферэнцыя выклад- 
чыкаў і супрацоўн ікаў ун іварсі- 
тэта эагадэя мяркуа  вырашыць 
пытанна арган іэацы і ва ун івар- 
сітэце двухгадоаыя курсаў па 
вывучэнню баларускай  мовы, 
культуры, л ітаратуры і г історы і. 
Такія курсы  існую ць пры  Саваце 
праф саю эаў рэспубл ік і.

C. ВІТУШ КА: Увогула, каб л і- 
квідаваць «моўную  хваробу», 
м н о п я  прапаноўваюць пачынаць 
э дэатак, з дэ іцячых садоў,

I, ведаеце, не ўсе гэтую  маю  
прапанову раэумаю ць.

С. ВІТУШ КА: Тут ш мат цяжка- 
сцей, нават калі мааш  жаданна. 
Вось я спрабую  васц і канслект 
лекцый па-баларуску, адкаэ- 
ваць на баларускай мова. На 
б уду  сцвярджаць, ш то м н а  гэта 
ўдаецца на ўса 100 працэнтаў, 
страшэнна мала тэрм іналогіі. Ка- 
лі яшчэ агульныя дысцыпліны  
мож на, то  па ф іласоф іі я выму- 
шаны рабіць эвычайныя калькі: 
руск ія  словы  п ісаць у  бёла- 
рускай транскрыпцыі.

С. АД АМ О ВІЧ : М ы  на ф ілфа- 
ку  сутыкнул іся э такой ж а пра- 
блам ай  —  не хапае баларускай 
тэрм іналогіі. Хоць у цэлы м ву- 
чыцца па-беларуску мож на.

«Б Е Л А Р У С К I  У Н ІВ Е Р С І-  
ТЭТ»: А  дум кл  «ыкладчыкаў?

М. Р. ПРЫ ГОДЗІЧ : Тэрміна- 
логія  ёсць. Здаецца, тут раша- 
ю чаа слова за студэнтам і. Якія ў 
вас прапановы?

М. СКОБЛА: «Тутэйшыя» ма- 
ю ць канкрэтныя прапановы  па 
параводу ун іверсітэта на бела- 
рускую  м ову  навучання. Д ля 
ажыццяўлання такой парспак- 
тывы неабходна спачатку пара- 
класц і падручнік і на ро д ную  м о - 
ву. Н ам і ўж о  паракладаецца ф і- 
ласоф ск і слоўн ік . Трэба, каб  да 
гэтай справы  далучыліся іншыя 
студэнты .

М. Р. ПРЫ ГО ДЗІЧ :  Вы  бярэ- 
цеся эа гэты параклад уж о  тры 
масяцы  і на м ож ац а  давасц і да 
ладу.

М. СКОВЛА: Н ам  трэба ва- 
даць, ш то праца па паракладу 
(не скаэаў бы  ш то лёгкая) не 
б уд зе  марнай. Н ам  патрэбны 
ф ілосаф , спецы ял іст -кан сўль- 
тант, Звярнул іся да свайго вы- 
кладчыка, ён не эахацаў дапа- 
магчы. Есць цяжкасц і і з рата- 
прынтам. На ім , дарэчы, акрамя 
падручніка, нядрэнна бы ло б  на- 
друкаваць і часопіс «ун іверсі- 
тэцкіх» «Тутэйшых» «Парсуна». 
Заяўк і на яго паступш і э усіх фа- 
культэтаў, але магчы масц і нашы 
абмажаваныя.

«Б Е Л А Р УСК І УН ІВ Е Р-  
СІТЭТ»: За «круглым ста- 
лом» часопіса «Нёман» 
Сяргей Вітушка, характа- 
рызуючы дзейнасць не- 
фармальных аб'яднан- 
няў, адзначыў: «Галоўнае, 
не ствараць вфекту іміта- 
цыі бурнай дзейнасці, зы- 
ходзіць з рвальных маг- 
чымасцей». I  ў час нашай 
размовы яшчв раз пад- 
крвсліў: «Сёння патрвбна 
прапаноўваць канкрвтныя 
шляхі вырашвнмя праб- 
лем». Ц і заўсёды «Талака» 
і «Тутвйшыя» прытрымлі- 
ваюцца гвтага правіла?- 
Чаму ж тады бытуе думка: 
«нефармалы» аддаюць пе- 
раоагу шумным акцыям?

М. СКОБЛА: М аўляў, толькі і 
м іты нгуам? Д а яадама пры- 
сутных. За  год  саайго існавання 
«Тутэйшыя» арганіэавалі больш  
дваццаці л ітаратурных спрэ- 
чак у  школах і на прадпры ам - 
ствах, прычым, н е  тольк і ў  М ін - 
ску, ала і ў  Л ід за , Барысава. 
М ы  пры мал і ўд эал  у  вачары  па- 
м яц і Кастуся Кал іноўскага ў 
М ін ск ім  тэяналагічным інстыту- 
ца, у Вальным сой м а  баларуск іх  
п а тр ы я ты ч н ы х  н а ф а р м а л ь -  
ных суполак, у  святкаванні Ку- 
палля гэтым латам.

На ўсё і на эаўсёды  ў  нас 
атрымліваацца так, як хацалася 
б. Д ы  і ме вальм і гладка ўсё 
гэта праходэіць. Бываю ць і 
мапрыамнасці.

Нядаўна ў  адну э м інск іх  
ш кол ма лгтаратурнаа свята был і 
эалрош аны  «Тутэйшыя». Аднак 
вьктуп іць  парад д за ц ьм і нам  не 
дал і. Прадстаўн ік і ш колы , спа- 
лохаліся «нафармалаў» і пакаэа- 
лі на дэвары .

Здаацца мна, ш то і на як ім - 
набудэь факультэца гэтая с іту - 
ацыя м ож а паўтарыцца. А  чаму б  
на правасці вечар «Тутэйшых» 
для ўсяго уніварсітэта?

Ракурс трэці: 
«Праграма
не павінна 

трактавацца 
двухсэнсоўна»

С. БАЛАШ ЭНКА: М н а  эдаац- 
ца, ш то м ы  зараэ пачынаам 
вальм і вуэка раэглядаць пытам- 
ні. Наколькі я інфармаваны , «Та- 
лака» становіцца палітычнай ар- 
ганізацыяй і з 'яўляецца адной э 
арганіэацый, якія прапанавалі 
СВОЙ праект стварэмня Народ- 
нага фромту. Раэгладжаныя там 
прабламы  грамадстаа, эканом і- 
мі, пал ітыкі датычаць Беларусі, 
П раграма вылучана. I ў  ёй  няма- 
ла спрэчмых пумктаў.

С. ВІТУШ КА: У  прэсе  цыта- 
валася многа роэных дакумвн- 
таў, прычым раб ілася гэта вальм і 
куцы м і цытатам і. Растлумачваю: 
у  клуба «Талака» ёсць свой  Ста- 
тут, плам 'оаботы і праграма. Есць

«Зварот ін іцыятыўнай групы  кан- 
ф едэрацы і баларуск іх суполак 
да баларускай моладэі» . Некаль- 
к і клубаў нашых аб ’ядналіся, 
распрацавалі прапановы. Зараэ 
гэты праакт актыўна абмяркоўва- 
•м , ёсць уж о  змены.

A. М УРАШ КА: М ы  ведаем , а 
ш ы рок ія  масы  масальміцтва на 
могуць абмяркоўваць. У  прэсе 
няма ніякай інфармацы і.

С . ЬАЛАШ ЭНКА: Д ля  абмер- 
каваммя Звароту суполк і ш ы ро- 
к і м і  колам і студэмцтва не аба- 
вяэкова эмяшчаць гэту «пра- 
граму» на старонках гаэаты. 
На парш ы м  паварса галоўмага 
корпуса уміаерсітэта кам ітэт 
камсамоНа выстааіць спацыяль- 
ны стэнд, дэе  кожмы жадаю чы 
эм ож а аэмаёміцца з платфор- 
м а м і мародных франтоў у  ГІры- 
балтыцы і выкаэаць свае мерка- 
ванні ў ауснай ц і п ісьмовай ф ор- 
ма.

B. А. КЛЯЦКОУ:  На м ой  по- 
гляд, калі надрукаваць гэты пра- 
•кт, «Талака» у вачая ш матл і- 
к іх  лю дзай страц іць прыхіль- 
н ікаў.

У  гэтай якасці яа, кал і б  я быў 
чланам «Талакі», галасаваў бы  су- 
праць эмяшчэння прф-рамы ў 
друку. Н ям а чаго тут публіка- 
ваць.

C . БАЛАШ ЭНКА: Я лічу, 
ш то  праграма на павінна трак- 
тааацца двухсэмсоўна. Гэта ж  да- 
кумант. Звароту як раэ гэтага 
бракуа.

Ж адааца прыклад? Была ў нас 
дням і вучоба камсамольскага 
актыву ў  Стайках. А зн аём іл іся  
са  Зваротам нам асн ік і сакрата- 
роў  кам ітэта кам самола (сваю 
д ум ку  я навяэваць і на спраба- 
ваў). Чыталі і палову пунктаў 
трактавалі па-рознаму. У пытан- 
нях грамадэянства, эканом ікі...

В. А. КЛЯЦКОУ:  Ц ы тую  п. 3 
экамамічнай часткі Звароту: «Рэа- 
л іэацыя сталінскай камандна- 
адм ін істрацыйнай м адэл і экано- 
м ік і прывяла да таго, ш то  ж ы ц- 
цёвы старт маладых сам 'я ў  стаў 
вальм і цяжкі. Натуральны  пры- 
рост баларускай нацы і эмянш а- 
•цца».

На аснова якіх статыстычных 
дадзаных аы, ро б іц а  такія заклю- 
чэнні? Вам  энаёма такое па- 
няцце, як «рэха вайны»? 3  ім  
эвяэана праблама пры росту ма- 
сальміцтва. Д ы  і сам о  выслоўа 
«натуральны прырост» трактуац- 
ца наадмазначна. Прачытаўшы 
вашу ф арм улёўку , м аю чы  ма 
ўваэа толькі эмянш энна сам 'я ў  
баларусаў, м ож на пры йсц і да

д ум к і, ш то ў  дачынанні да бала- 
русаў  вёўся сапраўдны гемацыд. 
Д ы  й прапамовы прывілей толькі 
для сам 'я ў  баларусаў інакш  
як генацыдам ц і мазаваш?

М. Г. ЕЛ ІСЕЕУ: П раблема 
скарачэння прыросту насальні- 
цтва характэрна для такіх вы- 
сокаразв іты х кап італ істы чны х 
краім як Амглія, Ф ранцы я, 
Ф РГ, Аўстрыя. Гэта агульнааў- 
рапайская тэндэнцыя. I на трэба 
ўносіць блытаміму ў  такі с ур 'ё э - 
ны дакумант, калі на гэтае зван- 
ма прэтэндуа ваш Эварот.

В. КАЗАК:  Не вадаю , як ма- 
конт высокаразвітых кап італы  
стычныя краін, ала ў  нас таяая 
праблама выклікана прал ікам  у 
экамамічнай і сацыяльнай палі- 
тыцы. На апошняй м ы  ча- 
м усьц і стараемс я сэкамом іць. Ра- 
ней на ш колу выдзялялася 12 
працэнтаў э нацыянальнага бю д - 
ж эту, цяпар масца вучня каш- 
туа  ўсяго 47 рублёў. Патрэбна ж  
у сярэдм ім  ма адмаго ш кольніка 
•ыдаткоўваць 150 рублёў . У  Ш ва- 
цы і кошт аучмёўскага м асца  —  
1000 рублёў. (Звестк і гэтыя я 
пачуў на нядаўняй лакцы і ў  Д о м а  
палітасветы. Чытаў яа доктар  ф і- 
ласоф скіх навук Каплякоў).

Я. В. ПЕТУШ КОВА:  Вы гаво- 
ры ца, ш то  ўвась час імкмецеся 
пакаэаць спацы ф іку  культуры

мацыі, спецы ф іку мьіслення праэ 
мову, асаблівасці г історы і раэ- 
віцця. У  гэтым Звароца мяма ана- 
л іэу  спецыф ічных праблам , зы- 
ходзячага э сацыяльнага і 
культурмага стамояішча рэспуб- 
л ік і. Калі я прачытала гэты да- 
кумамт, то  ўбачыла ў  ім  салраўд- 
ны плагіят «Хартыі» прыбалтый- 
с к іх  народных фрамтоў. М ногія  
палажэммі праграмы проста на- 
рэальныя, н ічым на абгрунтава- 
мыя. Латышы, мапрыклад, пра- 
памоўваюць, каб м ац і м ал і маг- 
чымасць даглядаць дэяцай  да ся- 
м і гадоў і атрымліваць увась 
гэты тэрм ін  граш овую  дапа- 
могу  ў  памары  120 рублёў . У 
мас вы прапамуеце тое ж  самаа, 
скасаваўшы, праўда, тэрм ін  да 
ш асці гадоў. У сё  гэта, вядома, 
выдатна. А л а  д эе  эканам ічная ас- 
нова, эа чый кошт і эа якія 
сродк і? Глядэіца рэальна: мы  
ма м ож ам  павялічыць памсіі. 
Прадукцыйнасць працы  н іжэй- 
шая, чым рост эаработнай пла- 
ты.

B. В. ГЕРМ ЕН Ч УК:  А  як быць 
э першапачаткояымі планам і «Та- 
лакі»? Чаму яны эасталіся толькі 
ў  дэкларацыях? У  свой час, калі 
я слухаў аас упарш ыню , мма ім - 
панавала ў  вас канкрэтнасць, ім -  
кненне раб іць справу. Зараэ жа 
вы стварааца праграмы . Х то  ж  іх 
будэа  выкомваць? М н а  здаацца, 
вы эабы лкя  пра сваа мэть'і.

C. ВІТУШ КА: «Талакоўцы» н і- 
кол і ме эабывалі пра сваа мэты 
і эадачы, н ікол і не цурал іся  і 
эараэ не цураю цца працы . М ы  
працуам  і ў  Балрэстаўрацы і, і 
ў  А Н  Б ССР , і ў  М у эа і драўля- 
нага дойлідства, эмагаем ся  эа 
культурнае адраджэмна горада.

Я эгодэам, ш то ў праграму 
трэба эапісваць тольк і тоа, 
ш то м о ж ам  сам і выканаць. А д - 
нак не эаўсёды  ў  нас хапаа на 
ўсё  часу і людзей.

В. В. ГЕРМ ЕН Ч УК:  Трэба ж  
бы ць рэальмым і палітЫкамі, а не 
проста стваральм ікам і праграм.

В. А. КЛ ЯЦ КО У:  А собна , па- 
эа прабламай раэв іцця сацыялі- 
эм у  ўсе  намаганні адрадэіць 
лю бую  культуру, у  ты м  л іку  і 
беларускую , будуць асуджаны  на 
правал. М н е  многаа ў  «Талацэ» 
на падабаацца. Яньі не  разу- 
мвю ць абмаж аванасц і сва іх маг- 
чымасцай, дэкларую чы  вял ік ія  
мэты . 3  гэтай нагоды на эус ім  
адпавядаю ць к ц ін а  мэты  і 
сродк і іх дасягмамня. Звяртаю - 
чыся д а  моладэ і, эдаацца, бас- 
сэнсоўма выносіць агульмыя пра- 
блам ы , якія выраш аю цца ма 
ўэроўн і лартыймых і савацкіх 
оргамаў. Таму спачатку «талакоў- 
цам» трэба пры весц і ў  адпавад- 
масць свае магчы масц і і рэаль- 
ныя планы. Кал і гэтага на будэа, 
камтакт з  моладдзю  паступова 
эгубіцца.

«Б Е Л А Р У С К І У Н ІВ Е Р - 
СІТЭТ»: Як бачыце, рас- 
ставіць кропкі над
усімі мі» ў нас не атрыма- 
лася. Мы яшчв толькі ау- 
чымея весці дыскусіі і 
ўдзельнічаць у  іх. Паспра- 
баоалі адказаць на розныя 
пытанні. Не яа ўсіх пра- 
блемах знайшлі аункты су- 
тыкнення. Але сышліся на 
тым, што існуюць сярод іх і 
такія, якія можна выра- 
шаць сумесна. Спадзяём- 
ся, на іх звернуць уоагу 
рвктарат, партыйная і 
камсамол ьская аргані- 
зацыі універсітэта. А чыта- 
чам (і тым, хто жадае па- 
дзяліцца сваімі думкамі, ( 
тым, хто не згаджаецца з 
меркаааннямі ўдзельнікаў 
«круглага стала») прапа- 
нуем слова. Дарвчы, з 
першымі нанаткамі, пад- 
рыхтааанымі А. А . Гры- 
цанавым, о. а. дацэнта 
кафедры палітвканоміі 
прыродазнаўчых факуль- 
твтаў, вы змажаце пазма- 
ёміцца ў настунным ну- 
мары.
ПадрмхтавалІ да друку:

М Д ЗЯБСЛА . М. ЗАГО РСКАЯ .
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КЛАПОЦІЦЦА ПРАФСАЮЗ ШТО ПАКАЗАЛА
Н ІК О ГА  не патрэбна пера- 

конваць у тым, ш то ад супра- 
цоўн іка мож на макаць макс і- 
мальнай аддачы толькі тады, 
калі ям у  створаны аптымаль- 
ныя ўмовы  для работы . Таму 
пытанні аховы працы, тэх- 
н ік і бяспекі маю ць для праф- 
саюзнага кам ітэта Б Д У  імя 
У. I. Лен іна першаступен- 
нае значэнне. Безумоўна, 
ёсць у нас пэўныя дасягнен- 
ні, але і праблем  хапае.

Ш тогод  праф ком  і адм і- 
н істрацыя ун іверсітэта заклю - 
чаюць «Пагадненне па ахове 
працы», у як ім  вызначаецца 
перал ік асноўных мерапры - 
емстваў, ш то абавязуецца 
вьіканаць адм ін істрацы я на 
працягу года для лаляп- 
шэння ўм о ў  работы  супра- 
цоўн ікаў. Паколькі ун іверс і- 
тэт —  гэта вел ізарная гас- 
падарка, якая ўклю чае акра- 
м я  дванаццаці ф акультэ- 
таў ш матл ік ія  дапамож ны я 
падраздзяленн і, в ідавочна, 
ш то ўж о тольк і адбор м ера- 
прыемстваў для ўключэння ў 
пагадненне ўяўляе вял ікую  
цяжкасць. Для таго, каб вы- 
калаць гэту работу найбольш  
аб еУстыўна, праф саю зны  ка- 
м ітэт зб ірае  прапановы ад 
падраздзяленняў  у н ів ер с і-  
тэта, абмяркоўвае іх са служ - 
бам і прарэктара па адм ін і- 
страць ійна-гаспадарчай ра- 
боце, ацэньвае магчымасць, 
тэрм іновасць выканання, ф і- 
мансавы бок  справы і г. д. 
У  выніку такой работы  выяў- 
ляю цца найбольш  важныя 
мерапры емствы , якія ўклю - 
чаюцца ў «Пагадненне». У  м і-  
нулым год зе  іх бы ло запла- 
навана 24 на агульную  сум у  
21 тыс. 450 рублёў, у гэты м  —  
38 на сум у  39 тыс. 340 руб

Н А ТУРА Л ЬН А , ш то адэк- 
ватная ацэнка ш матаспектнай 
і ком плекснай  д зей н а сц і 
выкладчыка, які выраш ае 
складаныя і разнастайныя 
праблемьі ў працэсе вучэб- 
най і выхаваўчай работы , 
павінна ўлічваць перш  за 
ўсё якасныя характарыстыкі 
гэтай дзеййасц і. Аднак якас- 
ны аналіэ не азначае адсут- 
насць дакладна ф іксаваных 
колькасных індыкатараў ацэн- 
кі розных в ідаў працы вык- 
ладчыка. Больш  таго, такія 
колькасныя ацэнкі неабход- 
ныя, каб ажыццявіць аб 'ек- 
тыўную  эксперты зу вынікаў 
дэейнасц і кож нага члена 
калектыву і пазбегнуць пры 
гэтым магчы мых элементаў 
с у б ’е кты в ізм у  і тэндэнцьій- 
насці. Акцэнт павінен быць 
зроблены  на колькаснае ран- 
ж ыраванне іменна тых паказ- 
чыкаў у рабоце выкладчыка, 
якія адлю строўваю ць якасны 
ўзровень яго дзейнасц і.

У  гэтым плане м о ж а  быць 
ц ікавы м  вопыт арган ізацы і 
і падвядзення вынікаў спа- 
борн іцтва  пам іж  супрацоў- 
н ікам і каф едры  м аркс ісцка - 
л е н ін с к а й  ф іл а с о ф іі гу - 
ман ітарны х факультэтаў. Па- 
чынаючы з 1980 года ў ка- 
лектыве гэтай каф едры  (пра- 
ф ор г М . А . М аж эйка) апра- 
б іравана распрацаваная В. С. 
Сцёп іны м , А . I. Зелянко- 
вы м  і А . А . Д уд ко  методы ка, 
якая даэвол іла арганізаваць 
спаборн іцтва на якасна но- 
вым узроўн і і дасягнуць знач- 
ных поспехаў у асноўных 
напрамках вучэбнай, вучэб- 
н а -м етад ы чнай , н авукова - 
даследчай і ідэйна-выхаваў- 
чай работы .

« М етоды ка  падвядзення  
в ы н ік а ў  с а ц ы я л іс т ь іч н а га  
спаборн іцтва  сяр од  супра- 
цоўн ікаў  каф едры  м аркс ісц - 
ка-лен інскай ф іласоф іі гума- 
н ітарных факультэтаў» скла- 
д зена  так ім  чынам, каб былі 
бачны якасныя* параметры  
кож нага члена каф едры  ў 
рабоце  калектыву. Указа- 
ная м етоды ка  з ’яўляецца 
састаўной часткай прынятага 
на сходзе  членаў працоўнага 
калектыву палажэння аб арга- 
н із а ц ы і с а ц ы я л іс т ы ч н а г а

Вядома, усе пункты данага 
дакумента мы  павінны вы- 
конваць. А ле  здараецца і та- 
кое, што па тых ці іншых 
прычынах мы  не м о ж ам  гэ- 
тага зраб іць. Так, напрыклад, 
у 1987 годзе  м ы  не выкана- 
лі трох пунктаў пагаднення. 
іх  рэал ізацыя была перане- 
сена на гэты год.

Якія ж  найбольш важныяКАБ
і складаныя пытанні выраша- 
ем  м ы  сёння? Клапоц ім ся  
аб асветленасці аўдыторый, 
лабараторый, чьітальных за- 
лаў і іншых памяшканняў. 
Патрэбна сказаць, ш то гэта як 
раз тое пытанне, яком у  ўдзя- 
ляецца пастаянная ўвага і 
якое патрабуе значных ф і- 
нансавых сродкаў. Тольк і 
за  1987— 1988 гады на па- 
ляпшэнне асветленасці бы ло 
затрачана больш  33,5 тысячы 
рублёў. Аднак заўваг з боку  
студэнтаў  і вы кладчы каў  
яшчэ хапае.

Ш мат даводз іцца  праца- 
ваць над паляпшэннем ум о ў  
працы на х імф аку. Справа ў 
тым , ш то практычна з м ом ан - 
ту эксплуатацы і корпуса  ў 
ім  не працавала прыточная 
вентыляцыя, адсутн ічал і с і- 
ф оны ў  ракавінах лабаратор- 
ньіх памяшканняў. Таму сён- 
ня вельм і часта адзначаецца 
ў паветры наяўнасць павы- 
шаных канцэнтрацый ш код- 
ных і дрэнна пахнучых рэчы- 
ваў. Ц Імат часу і с іл  давя- 
лося патрац іць, каб выпра- 
віць становішча. Зараз вен- 
тыляцыя тут адрамантавана

спаборніцтва.
Асноўны я паказчыкі пра- 

цоўнага ўдзелу  кожнага ў ра- 
боце  калектыву адлю строў- 
ваюць спецы ф іку  дзейнасц і 
выкладчьікаў грамадск іх  на- 
вук: вучэбная работа і выка- 
нанне вучэбнай нагр узк і; 
вучэбна-метадычная і арга- 
н ізацьія навукова-даследчай 
работы  студэнтаў; навукова- 
даследчая работа выкладчы- 
ка; грамадска-палітычная і 
ід эйна-выхаваўчая работа .

Пры  падвядзенн і вын і- 
каў спаборн іцтва ўл ічваецца 
не тольк і агульная вучэб- 
ная нагрузка, выкананая вык- 
ладчыкам на працягу вучэб- 
нага года, але і, у перш ую

чаргу, ацэньваюцца якасньтя 
параметры  гэтай рабо ты  
(вьін ікі абмеркавання ад- 
крьітьіх лекцый і сем інараў). 
У  асобную  групу вы дзяляю ц- 
ца спецкурсы  і сем інары .

Важ ны м напрамкам  пра- 
фесійнай дзейнасц і выклад- 
чыка з'яўляецца вучэбна- 
метадычная і навукова-да- 
следчая работа. Удасканален- 
не ф ор м  і метадаў выкладан- 
ня грамадск іх  навук, арган і- 
зацыя кантролю  за самастой - 
най работай студэнтаў патра- 
бую ць перабудовы  праграм  
курсаў і спецкурсаў, распра- 
цоўк і новых м етоды к і мета- 
дычных дапам ож н ікаў. У  пра- 
цэсе падвядзення вынікаў 
сацыялістычнага спаборн іцт- 
ва ўл ічваецца распрацоўка 
новых лекцыйных курсаў  і 
спецкурсаў, наглядных да- 
памож н ікаў, выданне мета- 
дьічнай л ітаратуры , планаў 
сем інарск іх  заняткаў, праг- 
рам  спецкурсаў, публ ікацыя 
навукова-метадычных арты-

і ўмовы  працы палепшыліся. 
Праўда, восенню  і ранняй 
вясной яны зноў маю ць тэн- 
дэнцы ю  адхіляцца ў бок 
са знакам  м інус. Прычына 
гэтаму —  нестабільная тэм- 
пература паветра на дварэ 
(не м ае  патрэбы тлумачыць 
чыста тэхнічныя нюансы  —  
спецыялісты  іх ведаю ць).

Ц е с н а  п е р а п л я т а е ц ц а  з

кулаў, тэзісаў, арга.нізацыя і 
правядзенне студэнцк іх на- 
вуковых канферэнцый.

Ул ік  якасных характары - 
стык ажыццяўляецца ш ляхам  
ды ф ерэнцы яцы і ацэнкі р о з - 
ных в ідаў публ ікацый (мана- 
граф іі, раздзелы  ў мана- 
граф іі, артыкулы , тэзісы), 
пры маецца да ўвагі характар 
вьідання (цэнтральнае, м яс- 
цовае, дэпаніраванне) і наяў- 
насць алублікаваных у спра- 
ваздачным год зе  рэцэнзій  
на навуковую  прадукцы ю  
вьікладчыка каф едры . Д ы ф е- 
рэнцыравана ацэньваецца на- 
вукова-даследчая работа  сту- 
дэнтаў (выступленні з дакла- 
д ам і на ун іверс ітэцк іх , м іж - 
вузаўск іх , р э сп у б л ік а н ск іх  
канф ерэнцыях), ул ічваю цца 
вынік і рэспубл іканск іх » ўсе- 
саю зны х конкурсаў  студэнц- 
к іх  работ па грам адск іх  на- 
вуках.

Раздзел  па гр ам ад ска - 
палітычнай і ідэйна-выхаваў- 
чай рабоце  супрацоўн ікаў  ка-

вышэйназванай і яшчэ адна 
не менш  важная праблема —  
зл іву адыходаў х ім ічны х экс- 
перыментаў. Уж о  ш мат га- 
доў  вырашаецца пытанне аб 
стварэнні палігона па зн і- 
шчэнню хім ічных адыходаў 
прадпрыемстваў М інска . А д - 
нак да гэтага часу справа не 
зрушьілася з мёртвай кроп- 
кі. На х імф аку  яны эл іваю ц-

розных в ідах дзейнасц і ў яка- 
сц і эквіваленту і базы  адл і- 
ку  выступаю ць адна акадэ- 
м ічная гадзіна прачытанай 
лекцы і і адзін  друкаваны  
аркуш  навуковай прадукцы і. 
Д а  гэтых эквівалентаў пры- 
раўмоўваю цца (цераэ адпа- 
ведныя каэф іцыенты) удзел  
у навуковых і метадычных 
канф ерэнцыях, выступленні 
э л екцы ям і перад  насель- 
н іцтвам , ' напісанне водгукаў 
на дысертацыймыя работы  
і манаграф іі і г. д. У  канцы 
года супрацоўн ік і каф едры  
складаю ць інды в ід уальны я  
справаздачы , якія і з 'яўляю ц - 
ца асновай для вызначэння 
сумарнай  ацэнкі работы  вы- 
кладчыка. Пры  падвядзенн і 
вын ікаў спаборн іцтва кож ны  
супрацоўн ік  м ае  магчы масць 
азнаём іцца э папярэдн ім і 
рэзультатам і.

А рган ізацы я сацыялістыч- 
нага спаборн іцтва на каф ед- 
ры  ажыццяўл яецца так ім  
чынам, каб макс імальна сты-

рашаць праф саю знаму ка- 
м ітэту. Хоць, пэўна, кожны  
сулрацоўн ік  лю бога падраз- 
дзялення м ож а  назваць і 
ш мат іншых. У  сувязі з гэ- 
тьім хацелася выказаць 
прапанову, рэал ізацыя якой 
дапамагла 6  значна палеп- 
шыць стан спраў у гэтым на- 
прамку.

М ног ія  цяж касц і выклі- 
каны не зу с ім  якаснай рабо- 
тай адпаведных унгверсітэц- 
к іх  служ б, якія павінны вы- 
конваць тыя ц і іншыя м ера- 
прыемствы  па паляпшэнню 
ўм оў  працы. Так, напрыклад, 
у  служ бе галоўнага энергеты - 
ка электрыкі ў асноўным  
лрацую ць на палову стаў- 
к і. Таму, з аднаго боку , яны 
проста не паспяваюць ахапіць 
увесь аб 'ём  работы , з др уго - 
га —  на такіх лю дзей  і 

ўздзейнічаць давол і складана. 
Аналагічныя беды  харак- 
тэрны і для іншых служ б. 
Таму, думаецца, ун іверс і- 
тэту неабходна мець  сваю  
арган ізацыю  (нешта накшталт 
будаўніча-мантажнага ўпраў- 
лення), з адпаведным шта- 
там , вытворчым і магутнасця- 
м і і г. д., якая магла б  выра- 
шаць усе пералічаныя ( і не 
толькі) задачы больш  эф ек- 
тыўна. Зраб іц ь  гэта вельм і 
неабходна, бо  зараз вядзецца 
будаўніцтва буйнога ун івер- 
сітэцкага гарадка. П ройдзе  
дэесяць-пятнаццаць гадоў, і 
ўсе  гэтыя праблемы  м огуць 
паўстаць з яшчэ больш ай 
вастрынёй.

А . П А Ў Л А Ў ,  
старш ы  на&уковы 

супрацоўн ік Н Д І Ф Х П , 
старшыня кам іс іі аховы 

працы і Т Б  прафкома 
супрацоўн ікаў.

муляваць дзейнасць кожнага 
выкладчыка, садзейн ічаць с і-  
стэматы чнаму павышэнню ін- 
дэкса яго працоўнага ўдзелу  
ў рабоце  калектыву. Не сак- 
рэт, ш то выкладчыку каф ед- 
ры  цяж ка разл ічваць на пос- 
пех ў  спаборн іцтве з праф е- 
сарам  і дацэмтам. Выклад- 
чыкі, якія не маю ць вучоных 
ступеней, як правіла, не вы- 
конваю ць пэўных в ідаў работ: 
чытанне спецкурса, правя- 
дзенне  спецсем інара, к ір аў- 
н іцтва ды сертацы йны м і рабо - 
там і і інш . Пры  падвядзен- 
ні вынікаў спаборн іцтва м е - 
тодыка дае магчы масць выз- 
начаць п ерам ож цам і не толь- 
к і тых, хто мабраў больш ую  
су м у  балаў, але і тых членаў 
каф едры , якія працаяалі най- 
больш  інтэнсіўна і дасягну- 
л і прагрэсу ў параўнанні 
са сва ім і м ін улагодн ім і па- 
казчыкам і.

Такім  чынам, дадзеная м е - 
тодыка не толькі вызначае 
аб 'екть іўную  с істэм у  крытэ- 
ры яў для ацэнкі рэзульта- 
таў дэейнасц і членаў калек- 
тыву, не тольк і забяслечвае 
поўную  галоснасць падвя- 
дзення вынікаў сацыялістыч- 
нага спаборн іцтва, але і дае  
магчы масць прааналізаваць 
змены  ў інтэмсіўнасці работы  
кожнага канкрэтнага выклад- 
чыка. Апош н і спаборн ічае 
не тольк і з калегам і, але і 
м ож а  ацаніць колькасныя і 
якасныя параметры  сваёй 
работы  ў  параўнанні з м інула- 
год н ім  узроўнем .

М етоды ка  дазваляе так- 
сам а  прааналіэаваць дына- 
м ік у  вынікаў работы  ка- 
лектыву ў цэлым. 3  яе да- 
памогай м ы  м о ж ам  наглядна 
супаставіць паказчыкі і аца- 
н іць рост інтэнсіўнасці дзей - 
насці калектыву.

А . Д У Д К О , 
дацэнг кафедры 

марксісцка-лен інская 
ф іласоф іі гуман ітарны х 

ф акультэтаў, член 
прафкома.

М . М А Ж Э Й К А ,  
дацэнт кафедры 

марксісцка-лен інскай 
ф іласоф іі гуман ітарны х 

ф акультэтаў, 
прафорг кафедры.

КАНФЕРЭНЦЫЯ
С П Р А В А З Д А Ч Н А Я  кан - 

ф ерэнцыя лраф саю знай ар- 
ган ізацы і каф едраў грамад- 
ск іх  навук не толькі падвяла 
вынік і двухгадовай работы, 
але і лры м ус іла  яшчэ раз 
на трады цы йны я пытанні 
паглядзець па-новаму. Перш  
за ўсё  гэта датычыць арга- 
н ізацы і сацыялістычнага спа- 
борн іцтва. У  аснове яго 
тут ставяць не паказчык 
выканання сацы ял істычны х 
абавязацельстваў у той ці 
іншай канкрэтнай галіне, а 
канчатковы вынік усёй ш мат- 
проф ільнай работы  каф ед- 
раў. Вын ік і спаборн іцтва —  
гэта с істэма  колькасных і 
якасных ацэнак дзейнасц і 
выкладчыцкага калектыву ў 
цэлым. У  так ім  выладку 
паўстае пытанне: чаму сла- 
борн іцтва  —  справа праф-

Пошук
новых
шляхоў

саю эаў, а не адм ін істрацы і? 
У  многіх  сацы ял істычны х . 
краінах гэтым займ аецца  
ім енна  а д м ін іс тр а ц ы я , а 
прафсаю зы  сочаць за тым, 
каб слаборн іцтва не пры- 
водзіла  да перанапружанасці 
працоўных, забяспечвал іся 
ўсе  неабходныя ўм овы  нар- 
мальнай працы і адпачьімку. 
М эта  праф саю заў у ВН У  —  
не выкананне планаў работы  
каф едраў. Іх павінен ц іка- 
віць якасны бок  справы: 
як забяспечваецца рост  ква- 
л іф ікацы і выкладчыкаў, ц і не 
ўш чамляю цца іх інтарэсы  пры 
правядэенн і атэстацый, кон- 
курсаў і г. д.

3  в е р а сн я  н а с т у п н а га  го д а  
п л а н у е ц н а  п е р а в о д  В Н У  н а  
д ы ф е р эн ц ы р а в а н у ю  а о л а т у  пра- 
ц ы  в ы к л а д ч ы к а ў . Гэта с к л а д а -  
ны , асабліва ясіхалагічва, вра- 
ц э с . Т у т  п а в ін н ы  б ы ц ь  д а к л а д -  
н ы я  а сн о в ы . п о ў н а я  г а л о с н а с ц ь  і 
д э м а к р а т ы з а ц ы я . В о с ь  д з е  соа- 
б о р н іц т в а  сыграла б в а ж н у ю  ро- 
лю, калі б я н о  было справай 
а д м ія іс т р а ц ы і.  Л е п ш  працуе 
к а л е к т ы ў  —  б о л ьш ы  ф о н д  я го  
заработнай пла тьц  в ы ш э й  у зр о -  
ве н ь  даходаў т ы х  в ы к л а д ч ы к а ў . 
я к ія  з а б я с п е ч в а ю ц ь  п о сп е х  ка- 
лектыву. У дадзенай с гт уа ц ы і. 
калі яаказчыкі работы к а ф е д р а ў  
захоўааюцца ў прафсаюэных 
надраздзяленнях, д ы ф е р эн ц ы я -  
цыя аплаты м о ж а  а ж ы ц ц я ў л я ц -  
ца на асноае існуючага ф о н д у  
ў адпааедяасці са штатяым 
раскладам і ш л я х а м  укарааенвя 
перараэмеркавання. I ў г э т ь ж  
в ы п а д к у  прафсаюэ оааівен кла- 
п а ц іц ц а  аб  максімальнай спра- 
в я д л ів а с ц і.

Абм яркоўваю чы  праблемы  
самакіравання каф едраў, мы  
не абм інул і і пытання аб са- 
яеце працоўнага калектыву. 
П раф есар А . М . Елсукоў, 
выступаю чы  на канф ерэн- 
цы і, звярнуў увагу на тое, 
ш то ўзаемаадносіны  к ір аў- 
н іка, актыву (парторга, пра- 
ф орга, намесн ікаў) з астатні- 
м і членам і каф едры  далёка 
не заўсёды  бесканф ліктныя. 
Таму на каф едры  м арк- 
с ісц ка -лен ін скай  ф іл а со ф іі 
прыродазнаўчых ф акультэтаў 
у мэтах найбольш  эф ектыў- 
нага і дэмакратычнага выра- 
шэння кадравай пал іты к і, 
сты лю  к іраўн іцтва створаны  
савет працоўна га  к ал ек - 
тыву. Знаёмства з яго рабо - 
тай, думаецца, б уд зе  карыс- 
ным і для іншых. А л е  гэта не 
азначае, ш то  далейш ая дэ- 
макратызацыя работь і па- 
вінна ісц і ім енна  па гэтаму
ШЛЯХУ* Я. ВА С ІЛ Ь ЕВ А .

П А П Р А У К А

у  н у м а р ы  за 3  д іс т а п а д а  
сзтага года ( Л  2 9 )  п а  в ін е  
імрткома і р э д а к ц ы і газеты 
\ спіс саставу партыйнага 
камітэта было памылкоаа 
і  н е сен а  прозвішча М .  М. 
Федэяяі.

УВАГА: ЦІКАВЫ ВОПЫТ!

НЕ ПАЎТАРЫЦЬ ПАМЫЛАК
ца ў агульную  канал іза- 
цыйную  сетку, ш то яшчэ 
больш  забрудж вае атмасф е- 
ру  ў корпусе, б о  выцяжная 
вентыляцыя разносіць см ы - 
р о д  па ўсям у  буды нку. У 
якасці часовай м еры  ў гэтым 
годзе  атрыманы дазвол част- 
ку  гаручых адыходаў спаль- 
ваць. Аднак  гэта не з ’яў- 
ляецца канчатковым выра- 
ш эннем праблемы .

Ш мат цяжкасцей і ў  б іяла- 
гічным корпусе, першапачат- 
ковы  праект якога не пра- 
дугледж ваў размяш чэння ў 
ім  б іяф ака. Яны зноў  жа 
датычаць работы  вентыля- 
цы і, эл іву  адыходаў і г. д . У сё  
гэта, зразумела, адм оўна  
ўплывае на работу суп р ац оў - 
н ікаў факультэта і патрабуе 
значных ф інансавых і пра- 
цоўных затрат.

Тут акрэслены найбольш  
цяжкія, на наш  погляд, пы- 
танні, якія даводз іцца вы-

ф едры  ўклю чае аыкананне 
даручэнняў партыйных орга- 
наў і іншых грамадск іх арга- 
н ізацый, дзейнасць, звязаную  
з пралагандай м аркс ісцка - 
ленінскай тэоры і сяр од  на- 
сельніцтва. А собнае м есца  
займ ае ідэйна-аыхаваўчая і 
прапагандысцйая работа  ся- 
р о д  студэнтаў (к іраўн ік і сту- 
дэнцк іх навуковых гурткоў, 
ды скус ійны х клубаў; удзел 
у арган ізацы і і правядзенн і 
грамадска-палітычнай прак- 
тыкі студэнтаў, «круглых ста- 
лоў», вечароў пытанняў І ад- 
казаў, сустрэч у студэнц- 
к іх  інтэрнатах, вечароў ін- 
тэрнацыянальнай друж бы ).

Д л я  ацэнкі рээультатаў паК о л ь к а с ц ь  і  я к а с ц ь  п л ю с  а б ’е к т ы ў н а с ц ь
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